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Vasárnapi gondolatok 

2024. 03. 10. 
Nagyböjt 4. vasárnapja 

 
 
 

Olvasmány: 2Krón 36,14-16.19-23 
Az ország pusztulása 

14Nemcsak a nép, hanem a papok összes elöljárói is sok-sok hűtlenséget 
követtek el, utánozva a nemzetek valamennyi iszonyatos dolgát. 
Megszentségtelenítették az Úr templomát, amelyet pedig ő tett szentté 
Jeruzsálemben. 15Az Úr, atyáik Istene követei által még jókor és ismételten 
küldte hozzájuk figyelmeztetéseit. Kímélni akarta népét és a maga 
lakóhelyét. 16De ők kigúnyolták az Isten követeit, megvetették üzeneteit, és 
kinevették prófétáit. Végül az Úr haragja visszavonhatatlanul népére 
zúdult. 17Felvonultatta ellenük a kaldeusok királyát, szentélyük falai között 
karddal megölette ifjaikat. Nem volt kímélet sem ifjúnak, sem 
hajadonnak, de még az öregnek vagy az aggastyánnak sem, hanem kezébe 
adta valamennyiüket. 18A templom teljes fölszerelését, mind a nagyját, 
mind az apraját, a templom kincseit, meg a király és a főemberek kincseit 
mind Bábelbe vitette. 19A templomot felgyújtották, Jeruzsálem falait 
lerombolták, összes palotáit és minden drágaságát elhamvasztották és 
teljesen elpusztították. 20Aki megmenekült a kardtól, Bábelbe került 
fogságba. Szolgái lettek a királynak és utódainak, míg uralomra nem jutott 
a perzsa királyság. 21Így teljesedett be az Úrnak Jeremiás próféta által 
mondott szava: Míg az ország le nem tölti szombatjait, elhagyatottságának 
egész ideje alatt kénytelen lesz szombatot tartani, míg le nem telik a 
hetven esztendő. 

Cirusz felhívása 
22Az Úr teljesíteni akarta Jeremiás próféta által mondott szavát. Azért 
Cirusznak, a perzsák királyának első esztendejében fölébresztette 
Cirusznak, a perzsák királyának lelkét. A következő felhívást intézte egész 
birodalmához, mégpedig írásban is: 23"Így szól Cirusz, Perzsia királya: Az 
Úr, az ég Istene nekem adta a föld minden országát. Ő parancsolta nekem, 
hogy templomot építsek neki a Júdában fekvő Jeruzsálemben. Aki 
közületek az ő népéhez tartozik, azzal legyen vele az ő Istene és térjen 
haza!" 

 
Talán általánosságban megállapítható a történelem eseménysorairól, hogy 
amikor az erkölcs, az emberi tartás nagymértékben hanyatlik – vagyis az 
Istentől való távolodás szembeötlő –, akkor következik be valami nagy 
társadalmi katasztrófa, megpróbáltatás. Ám ez a baj nem az Isten büntetése 
vagy bosszúja, pusztán életmódunk következménye. 
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Nyilvánvaló, hogy ha Jézus a haragot az emberek számára tiltja (Mt 5,22), 
akkor azt az Atya nem gyakorolja. És nem zúdít egyetlen népre (még az ún. „ő 
népére” sem) gyilkos, pusztító, rabszíjra fűző hadat. Aki ezt hiszi, az nem a 
Szeretet-Istenben gondolkodik.  
Ami pedig a perzsa uralkodó „fölébredt lelkét” illeti, semmi mást nem csinált, 
mint birodalmának érdekeit képviselte: szüksége volt a nyugalomra birodalma 
peremvidékén, az egyre ellenségeskedőbb Egyiptom szomszédságában. 
 
 
Lecke: Ef 2,4-10 

4De a végtelenül irgalmas Isten azzal mutatta meg nagy szeretetét 
irántunk, 5hogy Krisztussal életre keltett minket, bűneinkben halottakat is 
- így kegyelemből kaptátok a megváltást; 6feltámasztott minket, és 
Krisztus Jézusban a mennyeiek közé helyezett minket, 7hogy az eljövendő 
korokban Jézus Krisztusban kinyilvánítsa kegyelmének túláradó bőségét, 
hozzánk való jóságából. 8Kegyelemből részesültetek a megváltásban, a hit 
által, ez tehát nem a magatok érdeme, hanem Isten ajándéka. 9Nem 
tetteiteknek köszönhetitek, hogy senki se dicsekedhessék. 10Az ő alkotása 
vagyunk: Krisztus Jézusban jótettekre teremtett minket; ezeket az Isten 
előre elrendelte, hogy bennük éljünk.  

 
A megváltás-elmélet Pál – logikailag ellentmondásos és következményeiben 
rendkívül káros – kitalációja; jézusi alapja nincs. 
Semmiféle megváltást nem kaptunk; az Isten Jézus által rávezet minket annak 
megértéséhez, hogy segítenünk kell egymást a jóra, így ment meg minket Isten 
a gonoszság hatalmába kerüléstől. Jézus példája pedig abban segítség, hogy 
látjuk: lehetséges a jóságban való hűség az utolsó leheletünkig. Ha mégis 
ragaszkodunk e szóhoz (megváltás): ezzel váltjuk meg magunkat (a 
gonoszságtól). 
 
Költői szavak sorjáznak: életre keltett minket; megkaptuk a megváltást; 
föltámasztott minket. A fennkölt kifejezéseknek mi a ténybeli megfelelője? 
 
Pál szerint a hit által részesültünk a megváltásban. Nem lenne ez túl olcsó? 
Szerinte nem tetteinknek köszönhetjük, nehogy dicsekedjünk ezzel. Márpedig 
én úgy gondolom, csakis a saját tetteinknek köszönhetjük a jóságban maradást. 
Hogy ehhez az Isten minden segítséget ingyenesen mindenkinek (!) megad, az 
nyilvánvaló. A személyes teljesítmény (a szenvedés) nem takarítható meg; e 
mély meggyőződésből adta Balczó András interjú-kötete címéül: Szenvedésbe 
ágyazott gyönyörűség. (Mert a kettő egymás nélkül nincs – e tapasztalatát 
élőszóban is megerősítette.) 
Szerencsére visszakanyarodhatunk Pál helyes megállapításához: Isten alkotása 
vagyunk, aki jótettekre teremtett minket. 
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Evangélium: Jn 3,14-21 
14Amint Mózes fölemelte a kígyót a pusztában, úgy fogják fölemelni az 
Emberfiát is, 15hogy aki hisz benne, az el ne vesszen, hanem örökké 
éljen. 16Mert úgy szerette Isten a világot, hogy egyszülött Fiát adta oda, 
hogy aki hisz benne, az el ne vesszen, hanem örökké éljen. 17Nem azért 
küldte el Isten a Fiát a világba, hogy elítélje a világot, hanem, hogy 
üdvösséget szerezzen a világnak. 18Aki hisz benne, az nem esik ítélet alá, 
aki azonban nem hisz, már ítéletet vont magára, mert nem hitt az Isten 
egyszülött Fiában. 19Ez az ítélet: a világosság a világba jött, de az emberek 
jobban szerették a sötétséget, mint a világosságot, mert tetteik gonoszak 
voltak. 20Mert mindenki, aki gonoszat tesz, gyűlöli a világosságot, s nem 
megy a világosságra, nehogy kiderüljenek a tettei. 21Aki ellenben az 
igazsághoz szabja tetteit, a világosságra megy, hadd derüljön fény a 
tetteire, amelyeket az Istenben vitt végbe." 
 

Mózes és a kígyó. Az izraelita népre a kivonulás során mérges-kígyók törtek. 
Aki a Mózes által egy póznára tett rézkígyóra tekintett, az megmaradt (Szám 
21,6-9). 
Az evangélista ezt a képet használja föl Jézus jelentőségét hangsúlyozandó. 
Láthatjuk, Pál hatása milyen nagy volt az ősegyházban. Önkényes elméleteivel 
néhány évtized alatt háttérbe szorította Jézus tanítását. Így már e legkésőbb 
keletkezett és János neve alatt megírt evangéliumban is Pál elképzelését 
olvashatjuk: az Isten a világgal való megbékélés érdekében, mintegy annak 
áraként, egyszülött Fiát áldozza föl. A farizeus neveltetésű Pál nem vette észre, 
hogy Ábrahám áldozatát sem kérhette az Isten. 
 
A 17. vers lényegében helytálló, de annyiban mégsem, hogy Jézus szerez 
üdvösséget a világnak. Helyesen: Jézus hozzásegít, hogy felismerjük, mit kell 
tennünk boldogságunk, testi-lelki egészségünk (ha úgy tetszik: üdvösségünk) 
érdekében. 
 
Aki nem hisz Jézusban, az ítéletet von magára? Ne gondoljuk. Egyrészt az 
Atyában kell hinnünk, bíznunk, Jézus is őt hirdeti. Másrészt az Atya „fölkelti 
napját jókra is, gonoszokra is” (Mt 5,45), márpedig aki csupán nem hisz az 
Atyában, még nem is feltétlenül gonosz. 
 
A 19-21. vers – a János-evangéliumban már megszokott – filozofikus 
megfogalmazása az isteni jóságnak.  
 
 
 

Istenem! 
Amint föntebb láttuk, a páli téves teológia még az evangéliumokba is benyomult. 

Ébernek kell lennünk, hogy ezt felismerjük. 


